
PROTOKÓŁ Nr V.2019 
z obrad V sesji Rady Gminy Wąsewo 

z dnia 29 marca 2019 r. 

 

Punkt 1 

Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad 

Obrady otworzył Przewodniczący Rady Gminy- Grzegorz Jaworski. Przywitał 
przybyłych na sesję Radnych Rady Gminy, sołtysów, Wójta wraz z  pracownikami 
oraz zaproszonych gości:, Pana Stanisława Kowalczyka –Prezesa GS „SCH”  
w Wąsewie, dyrektorów szkół:  Dariusza Morawskiego, Magdalenę Konieczko,  
i Bernadettę Budną, Grzegorza Nadratowskiego i Romana Malickiego – Radnych 
Powiatowych, Teresę Bobińską – Członka Rady Powiat. MIR. 

Stwierdził, że obrady są prawomocne bowiem na ogólną liczbę 15 radnych w sesji 
uczestniczy  14 Radnych. Nieobecni: Andrzej Wójcik 

 
Punkt 2 

Przedstawienie porządku obrad – zgłaszanie wniosków w sprawie jego zmiany 
Przewodniczący Rady –Grzegorz Jaworski przedstawił proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i  stwierdzenie prawomocności  obrad. 
2. Przedstawienie porządku obrad- zgłaszanie wniosków w sprawie  jego zmiany.  
3. Przyjęcie protokołu IV.2019 z poprzedniej sesji. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Podsumowanie wyborów sołeckich. 
7. Podjęcie uchwał w sprawach: 

1) zmiany uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2019 rok, 

2) zmiany uchwały w sprawie ustanowienia gminnego wieloletniego programu 
osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 
2019-2023, 

3) zmiany uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego w celu 
udzielenia wsparcia w ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek 
w szkole i w domu” na lata 2019-2023 na terenie gminy Wąsewo, 

4) zmiany uchwały w sprawie zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania 
w ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” 
na lata 2019-2023, 

5) określenia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Wąsewo na 2019 rok, 



6) wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy dzierżawy, 

7) rozpatrzenia petycji dotyczącej wyodrębnienia funduszu soleckiego w 
gminie Wąsewo, 

8) nie wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego na rok 2020, 
9) powołania Komisji Statutowej Rady Gminy Wąsewo, 
10)  zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Wąsewo na 

rok 2019, 
11)  zaciągnięcia długoterminowego kredytu, 
12)  zaciągnięcia pożyczki na wyprzedzające finansowanie operacji pn.: 

„Poprawa gospodarki wodnej i ściekowej na terenie gminy Wąsewo”, 
13)  zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Wąsewo na lata  

2019-2027, 
14)  zmiany uchwały budżetowej Gminy Wąsewo na 2019 rok. 

8. Przyjęcie oświadczenia zawierającego stanowiska w sprawie finansowania 
zadań oświatowych przez samorządy. 

9. Sprawozdanie z realizacji „Rocznego programu współpracy Gminy Wąsewo z 
organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na rok 2018”, 

10. Raport z realizacji Gminnego programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w 2018 r., 

11. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w 
Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w roku 2018, 

12. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny w roku 
2018, 

13.  Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Wąsewie za 2018 r. 

14. Zapytania, wolne wnioski i informacje. 
15. Zamknięcie obrad. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski zapytał czy ktoś chce zgłosić 
wniosek w sprawie zmiany porządku obrad.  
Uwag nie zgłoszono. 

 
Punkt 3 

Przyjęcie protokołu Nr IV.2019 
Przewodniczący Rady – Pan Grzegorz Jaworski zapytał czy są uwagi do protokołu 
z poprzedniej sesji.   
.Radny Tadeusz Bąk – stwierdził, protokół z poprzedniej sesji jest niezgodny  
z rzeczywistością. Odczytał fragment protokołu „Radny Tadeusz Bąk prosił  



o uwzględnienie w porządku obrad punktu dotyczącego sprawozdania Wójta Gminy  
i Przewodniczącego Rady Gminy z działań międzysesyjnych” po czym powiedział, że 
nie prosił, a wskazał art. 44 Statutu Gminy Wąsewo, który wskazuje co powinien 
obejmować porządek zebrania. Stwierdził, że nie prosił o uwzględnienie tego punktu 
w porządku obrad tylko zarzucił Przewodniczącemu brak wywiązywania się  
z obowiązku składania sprawozdań o działaniach podejmowanych w okresie 
międzysesyjnym oraz nieprzestrzeganie zapisów statutowych. Wnioskował o 
nieprzyjęcie protokołu, dokonanie poprawek i głosowanie nad przyjęciem protokołu 
na następnej sesji.  
Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski przyjął uwagi do protokołu i 
poinformował o rozstrzygnięciu na następnej sesji, jeśli poprawka okaże się zasadna.  

 
Punkt 4 

Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 
międzysesyjnym. 
Przewodniczący Rady Pan Grzegorz Jaworski powiedział,  że zapoznał się z 
protokołem z przeprowadzonej kontroli przez Regionalną Izbę Obrachunkową oraz z 
zaleceniami jakie zostały w nim zawarte. Następny punkt dotyczył petycji, która 
wpłynęła od sołtysów gminy Wąsewo o wyodrębnienie funduszu sołeckiego, która 
została przekazana do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy Wąsewo. 
Poinformował o piśmie, które wpłynęło z Prokuratury Okręgowej w Ostrołęce o 
zaskarżeniu uchwały nr II.9.2018 z dnia 5grudnia 2018 r. w sprawie określenia 
wysokości podatku od nieruchomości oraz wprowadzenia zwolnień od tego podatku. 
Skarga dotyczyła publikacji w Dzienniku Urzędowym Województwa Mazowieckiego.  
Poinformował o piśmie z Sejmowej Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi o zajęcie 
stanowiska do projektów ustaw i autopoprawek o ochronie zwierząt oraz niektórych 
innych ustaw i poselskiego projektu ustawy o zmianie ustawy o ochronie zwierząt oraz 
niektórych innych ustaw, które zostało przekazane do Przewodniczącego Komisji 
Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Rzemiosła w celu analizy i wypracowania opinii.  
Poinformował o wpłynięciu wniosku o nadaniu imienia Publicznej Szkole 
Podstawowej w Brudkach Starych. Poinformował o spotkaniu Wójta Gminy Wąsewo, 
Przewodniczącego rady Gminy Wąsewo ze Starostą Ostrowskim i Naczelnikiem 
Wydziału Inwestycji, którego celem było określenie potrzeb w zakresie budowy i 
przebudowy infrastruktury drogowej. Poinformował o uczestnictwie wręczenia nagród 
w Turnieju Strzeleckim im. Aleksandra Kuleszy.  
Głos zabrał Dyrektor Szkoły  Dariusz Morawski, który przekazał informacje o zajęciu 
I miejsca przez uczniów szkoły z Wąsewa, którzy uczestniczyli w tym turnieju. 

 
     

 



Punkt 5 
Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym 
Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski prosiło zabranie głosu Pana 
Wójta Rafała Kowalczyka. 
Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że  okres międzysesyjny czyli od 5 lutego 
2019 r. był bardzo pracowity. Przedstawił liczne zarządzenia, które zostały 
wystosowane w tym okresie, umowach jakie zostały podpisane na wykonanie zadań 
inwestycyjnych w gminie Wąsewo. Poinformował o zebraniach sołeckich ,które 
zostały przeprowadzone w 32 miejscowościach. Odbyły się liczne spotkania z 
urzędnikami, przedsiębiorcami i mieszkańcami gminy. Poinformował także o 
uczestnictwie w posiedzeniu rady społecznej Szpitala w Ostrowi Mazowieckiej . 

 

Punkt 6 
Podsumowanie wyborów sołeckich. 
Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że odbyły się wybory sołeckie, których celem 

było wyłonienie sołtysów i członków rad sołeckich na kadencje 2019-2023.  Pierwsze 

zebranie odbyło się 15 lutego, ostatnie 26 marca 2019 r. W żadnym z sołectwa 

frekwencja nie przekroczyła 50%. Najmniejsza frekwencja była w miejscowości 

Wąsewo  8,18%, Największa frekwencja była w miejscowości Rynek  47,06% W 

każdym z sołectw byli kandydaci na sołtysa. W 26 sołectwach było po 1 kandydacie , 

w 6 sołectwach było po 2 kandydatów. 

Wybranych zostało 6 nowych sołtysów: 

Choiny – Równy Sylwester 

Dalekie – Kubat Małgorzata 

Przedświt – Konopka Piotr 

Rososz-Modzelewska Malwina 

Rynek – Spinek Iwona 

Zastawie – Stepnowski Marcin 

Wśród sołtysów jest 13 kobiet i 19 mężczyzn. W poprzedniej kadencji było 20 

mężczyzn i 12 kobiet. Wybory przebiegły sprawnie  po wcześniejszym uzgodnieniu 

terminów z sołtysami . Wybory odbywały się zarówno w godzinach pracy urzędu jak  

i w weekendy.  



Pan Wójt podziękował za organizację wyborów i złożył gratulacje na ręce sołtysów 

nowo wybranych jak i tych, którzy pełnią tę funkcję po raz kolejny. Do życzeń 

przyłączył się także Przewodniczący rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski.  

Sołtysi gminy Wąsewo przekazali również podziękowania za dobrą współpracę dla 

Pana Wójta i Pani Sekretarz.  

Sołtys Mirosław Cichowski – podziękował za przeprowadzenie wyborów i życzył 

dobrej współpracy na kolejne lata. 

 
Punkt 7.1 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego 
programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Panią 

Sekretarz Barbarę Trojanowską. 

Pani Sekretarz Barbara Trojanowska powiedziała, że podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych na 2019 rok wynika z konieczności wprowadzenia zmian w § 10 załącznika do 

uchwały dotyczącym zasad wynagradzania Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych. 

W Gminnym Programie Problemów i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2019 rok 

przyjętym uchwała Rady Gminy Wąsewo w dniu 28 grudnia 2018 r. wynagrodzenie 

członkom komisji przysługiwało, jeśli posiedzenia Komisji odbywały się po godzinach. 

W ocenie nadzoru prawnego taki zapis jest niezgodny z prawem, nie można bowiem 

uzależniać wypłaty wynagrodzenia za udział  w posiedzeniach Komisji od czasu ich 

odbywania. 

Członek komisji ma obowiązek wykonywać swoje zadania ustawowe, określone w gminnym 

programie, skoro został powołany odpowiednim zarządzeniem w skład komisji oraz otrzymać 

wynagrodzenie jako formę ekwiwalentu za wykonywaną na rzecz komisji pracę. 

Tym niemniej, jeżeli jednocześnie pozostaje w stosunku pracy, powinien realizować swoje 

obowiązki w komisji w porozumieniu ze swoim pracodawcą, tak aby wykonywanie 

publicznych nie odbywało się z naruszeniem podstawowych obowiązków pracowniczych. 

W przygotowanym projekcie uchwały proponuje się zastąpić nowym brzmieniem ust. 1  

w § 10 poprzez usunięcie wyrazów „jeśli posiedzenia Komisji odbywają się po godzinach 

pracy”. 



Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.35.2019  
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania problemów Alkoholowych na 2019 rok. 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.35.2019 w załączeniu do protokołu/. 

 
Punkt 7.2 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustanowienia gminnego 
wieloletniego programu osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w 
domu” na lata 2019-2023, 
Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Panią 

Halinę Szuflińską - Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Wąsewie .  

Pani Halina Szuflińska powiedziała, że w załączniku do uchwały nr III.16.2018 z dnia 

28grudnia w sprawie ustanowienia gminnego wieloletniego programu osłonowego w 

zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023 w części 

dotyczącej podmiotów realizujących program błędnie wskazano. iż Koordynatorem 

programu jest Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Wąsewie. 

W uchwale Rady Ministrów Nr 140 (M.P. z 2018 r., poz. 1007) w sprawie 

ustanowienia wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2019-2023 wskazano, iż Koordynatorem Programu na szczeblu gminy jest wójt. 

Zatem zasadne jest przyjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustanowienia 

gminnego wieloletniego programu osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w 

szkole i  w domu „ na lata 2019-2023 poprzez zastąpienie załącznika, załącznikiem do 

niniejszej uchwały. 

Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski przedstawił projekt uchwały  
zmieniającej uchwałę w sprawie ustanowienia gminnego wieloletniego programu 
osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.36.2019 w załączeniu do protokołu/. 
 
              
 



Punkt 7.3 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie podwyższenia kryterium 
dochodowego w celu udzielenia wsparcia w ramach wieloletniego rządowego 
programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023 na terenie gminy 
Wąsewo. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Panią 

Halinę Szuflińską - Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Wąsewie . 

Pani Halina Szuflińska powiedziała, że w uchwale nr III.17.2018 Rady Gminy 

Wąsewo z dnia 28 grudnia 2018 r. w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

w celu udzielenia wsparcia w ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek w 

szkole i w domu” na lata 2019-2023 na terenie gminy Wąsewo podwyższono do 150% 

kryterium dochodowego w celu udzielenia wsparcia zarówno w formie pieniężnej jak i 

rzeczowej.  

Powołany w uchwale art.8 ust.1 ustawy o pomocy społecznej dotyczy jedynie 

świadczeń o charakterze pieniężnym. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.37.2019 
zmieniającej uchwałę w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego w celu 
udzielenia wsparcia w ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole  
i w domu” na lata 2019-2023 na terenie gminy Wąsewo 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.37.2019 w załączeniu do protokołu/ 

 
Punkt 7.4 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zasad zwrotu wydatków 
w zakresie dożywiania w ramach wieloletniego rządowego programu  „Posiłek w 
szkole i w domu” na lata 2019-2023. 
Przewodniczący Rady Gminy Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Panią 

Halinę Szuflińską - Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Wąsewie . 

Pani Halina Szuflińska powiedziała, że na podstawie art.18 ust.2 pkt 15 ustawy z dnia 

8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2018 r. poz.994, z późn. zm.) oraz 

art.96 ust.2 i ust. 4 ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o pomocy społecznej (Dz. U. z 

2018 r. poz. 1508, z późn. zm.) w związkuz uchwałą  Nr 140 Rady Ministrów z dnia 



15 października 2018r. w sprawie ustanowienia wieloletniego programu rządowego 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023 (M. P. z 2018r. poz.1007) Rada 

Gminy uchwala, co następuje: 

§ 1. W uchwale nr III.18.2019 z dnia 28 grudnia 2018 r. w sprawie zasad zwrotu 

wydatków w zakresie dożywiania w ramach wieloletniego rządowego programu 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023 (Dz. Urz. Woj. Maz. z 2019 r. 

poz.212) § 1 otrzymuje brzmienie: 

„ § 1. Odstępuje się od żądania zwrotu wydatków za udzielone świadczenie w formie 

posiłku oraz świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób i 

rodzin wymienionych w uchwale Rady Ministrów z dnia 15 października 2018 r. w 

sprawie ustanowienia wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w 

domu” na lata 2019-2023 (M. P .z 2018 r. poz.1007), jeżeli dochód osoby samotnie 

gospodarującej, dochód osoby w rodzinie lub dochód rodziny nie przekracza 

wysokości 150% kryterium dochodowego określonego w art.8 ust.1 ustawy o pomocy 

społecznej”. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.38.2019 
zmieniającej uchwałę w sprawie zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w 
ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 
2019-2023 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.38.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 
 

Punkt 7.5 
Podjęcie uchwały w sprawie określenia programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Wąsewo 
na 2019 rok. 
Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski prosił o zabranie głosu Pana 
Wójta Rafała Kowalczyka. 
Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że zapewnienie opieki bezdomnym 

zwierzętom oraz ich wyłapywanie należy do zadań własnych Gminy. 

W związku z art. 11a ust.1 3a ustawy o ochronie zwierząt z dnia 21sierpnia 1997 r. 

Rada Gminy określa w drodze uchwały, corocznie do dnia 31 marca, program opieki 



nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. Stanowi to 

wypełnienie obowiązku zapewnienia opieki bezdomnym zwierzętom przez gminę. 

W związku z powyższym przygotowany został Program opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na rok 2019,który stanowi 

załącznik do uchwały. Obejmuje on swoim zakresem realizację takich zadań jak: 

1) Zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt, 

2) Opieka nad wolno żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie, 

3) Odławianie bezdomnych zwierząt, 

4) Obligatoryjna sterylizacja albo kastracja zwierząt w schronisku, 

5) Poszukiwanie właścicieli dla bezdomnych zwierząt, 

6) Usypianie ślepych miotów, 

7) Wskazanie gospodarstwa rolnego w celu zapewnienia miejsca dla zwierząt 

gospodarskich, 

8) Zapewnienie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń 

drogowych z udziałem zwierząt. 

 W związku z koniecznością wytypowania i zapisania w programie danych 

konkretnego gospodarstwa rolnego, które będzie zapewniało opiekę zwierzętom 

gospodarskim z terenu gminy, wskazano gospodarstwo rolne, z którym gmina 

podpisze umowę. 

 Podjęcie uchwały wywoła skutki finansowe dla Gminy Wąsewo. W Programie 

wskazano wysokość środków finansowych przeznaczonych na jego realizację oraz 

sposób ich wydatkowania. 

 Zgodnie ze wskazaniami ustawy o ochronie zwierząt projekt programu został 

zaopiniowany przez Powiatowego lekarza Weterynarii, projekt przekazano również do 

zaopiniowania zarządcom obwodów łowieckich. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.39.2019 
w sprawie określenia opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Wąsewo na 2019 rok 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.39.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 



Punkt 7.6 
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy. 
Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski prosił o zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 

obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy na okres 20 lat, 

nieruchomości gruntowych stanowiących drogę dojazdową, zapisanych w ewidencji 

gruntów jako działki: nr 270/2 o powierzchni 0,2979 ha, nr 270/3 o powierzchni 

0,0037 ha, nr 270/4 o powierzchni 0,6130 ha, nr 270/7 o powierzchni 0,2557 ha, nr 

95/1 o powierzchni 0,0655 ha, położonych w obrębie geodezyjnym 0018 Przyborowie, 

stanowiących własność Gminy, 

W dniu 31.01.2019 r. Zakłady Produkcji Kruszyw Rupińscy Spółka Jawna wystąpiły  

z wnioskiem o wydzierżawienie ww. nieruchomości na okres 20 lat. 

Zgodnie z art. 37 ust 4 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce 

nieruchomościami (Dz. U. 2018. Poz. 2204. Z późń. Zm) zawarcie umów 

użytkowania, najmu lub dzierżawy na czas oznaczony dłuższy niż 3 lata lub na czas 

nieoznaczony następuje w drodze przetargu. Wojewoda albo odpowiednia rada lub 

sejmik  mogą wyrazić zgodę na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia tych umów. 

Pan Wójt powiedział, że Przedsiębiorca rozważył także możliwość zamiany działek, 

ale w rezultacie został złożony wniosek z rozszerzeniem o wydzierżawienie kolejnych 

działek. 

Pan Wójt uściślił wprowadzenie autopoprawki, czyli do poprzedniego projektu 

uchwały dodać kolejne nieruchomości jako działki o nr 270/2, 270/3, 270/4, 270/7, 

95/1.  

Radny Tadeusz Bąk – dlaczego  ta dzierżawa jest na 20 lat? 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – jest to dzierżawa odpłatna i nic nie stoi na przeszkodzie 

by na taki okres wydzierżawić.  Na części gruntów jest już tylko woda i nikt wcześniej 

nic z tym nie robił. Jest to własność gminy, ale nikt z tego nie korzysta.  

Sołtys Mirosław Cichowski – jestem za wydzierżawieniem gruntu, ale okres 

wydzierżawienia powinien być 15 lat. 



Pan Wójt Rafał Kowalczyk – dopowiedział, że nie ma przeszkód, aby w przyszłości 

zbyć ten teren, ponieważ po kilku latach będzie się znajdował w całości pod lustrem 

wody. Środki ze zbycia posłużą do nabycia gruntu pod budowę drogi wewnętrznej. 

Radny Piotr Piskowski – zapytał o wysokość dzierżawy? 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk- czynsz dzierżawy zostanie ustalony po wyrażeniu zgody 

na wydzierżawienie przez Radę Gminy, więc na chwilę obecną nie jestem w stanie 

określić kwoty.  

Sołtys Konrad Zalewski – zwrócił się z pytaniem, czy jeśli umowa dzierżawy zostanie 

zawarta na 20 lat, to czy nie zmienia się kwota za dzierżawę? 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk -  jeśli uchwała zostanie zaakceptowana to czynsz 

dzierżawy będzie kwestią umowy miedzy stronami czyli między urzędem a 

przedsiębiorstwem.  

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.40.2019 
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy dzierżawy. 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została większością głosów.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
13 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 1 radny wstrzymał się od głosu 
/Uchwała Nr V.40.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 

Punkt 7.7 

Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej wyodrębnienia 

funduszu sołeckiego w gminie Wąsewo. 

Przewodniczący Rady Pan Grzegorz Jaworski prosiło zabranie głosu Pana Piotra 

Piskowskiego – Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Radny Piotr Piskowski – przedstawił uzasadnienie do petycji w sprawie 

wyodrębnienia funduszu sołeckiego, która wpłynęła do Urzędu Gminy Wąsewo w 

dniu 5 lutego 2019 r.  Petycja ta została rozpatrzona przez komisję na wspólnym 

posiedzeniu komisji w dniu 20 marca 2019 r.  Komisja stwierdziła, że argumenty 

zawarte w petycji są słuszne i fundusz sołecki wpływa na mobilizacje społeczności 

lokalnej, a sołtysom pozwala na rozwiązywanie problemów poszczególnych sołectw.  

Podkreślił, że 30% kwoty jest zwracane jest z budżetu i w czasach kiedy był 



wyodrębniany fundusz sołecki pozwalał na realizację wielu projektów poprawiających 

komfort życia mieszkańców. Poinformował o wypracowaniu stanowiska przez 

komisję. 3 radnych opowiedziało się za wyodrębnieniem funduszu, 1 głos był 

wstrzymujący. Zwrócił się z prośbą, aby przed głosowaniem uchwały w sprawie nie 

wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego zostali dopuszczeni do głosu 

sołtysi gminy Wąsewo.  

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – powiedział, że rozumie argumentację przytoczoną w 

petycji. Wyodrębnienie funduszu powoduje rozdrobnienie środków w przypadku 

naszej gminy to kwota 350 000zł. Pan Wójt powiedział, że jest za funduszem 

sołeckim, ale jeszcze nie w tym momencie. W każdym z sołectw są zaplanowane 

inwestycje , które są do zrealizowania i gmina szuka na nie środków. W naszej gminie 

jest inicjatywa lokalna, z której można uzyskać po 1000 zł na każde z sołectw na 

wspomagające aktywność społeczną.  

Radny Tadeusz Bąk – nie wyodrębnienie funduszu sołeckiego spowoduję stratę ok. 

100 000 zł. Według  MSWiA w 2018roku 71,31% gmin korzystało i wyodrębniło 

fundusz sołecki. Zadał pytanie czemu my tak nie robimy skoro inne gminy widzą w 

tym ce, a nasza gmina nie? 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – statystyka ta dotyczy gmin bardziej zamożnych. Zwrot z 

budżetu Państwa dotyczy zadań już zrealizowanych. W naszej gminie funkcjonował 

fundusz sołecki przez 4 lata. Doświadczenie pokazało, że z wydatkowaniem tych 

pieniędzy bywało różnie. Niejednokrotnie były one wydatkowane w ostatnim czasie 

roku kalendarzowego. Realizacja funduszu sołeckiego w urzędzie wymagałaby 

powołania odrębnego stanowiska urzędniczego, na którym osoba współpracowałaby z 

sołtysami.  

Radny Tadeusz Bąk –cykl funduszu sołeckiego jest 3 letni. Fundusze sołeckie mogą 

być ze sobą łączone dla osiągnięcia wspólnego celu poszczególnych wiosek.  

Sołtys Mirosław Cichowski – w poprzednich latach jak był wyodrębniony fundusz 

sołecki były propozycje, aby został on przeznaczony częściowo na rehabilitację. 

Stwierdził, że sołtysi rozmawiają z mieszkańcami na co dzień, a urzędnicy tylko od 

„święta”. 



Sołtys Konrad Zalewski – poczuł się urażony stwierdzeniem, że do rozliczenia 

funduszu sołeckiego potrzebny będzie pracownik. Uważa,  że sołtysi nie są  

„z pierwszej lepszej łapanki” i poradzą sobie przy rozliczeniu. Uważa, że w dużo 

większym stopniu zostałby zwrócony fundusz sołecki, ponieważ trzeba też wliczyć 

pracę społeczną mieszkańców. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – wyjaśnił, że miał na myśli to, że fundusz sołecki 

realizowany jest przez Urząd Gminy. Wniosek złożony przez sołectwo musi zostać 

rozpatrzony przez Wójta, a rozliczenie czy też wykonanie sprawozdań wiąże się z 

zaangażowaniem pracownika się tym zajmującego.  

Sołtys Ryszard Cichowski – powiedział, że z zaangażowaniem mieszkańców w czyn 

społeczny bywa różnie. Zaproponował, aby środki z funduszu nie były wydawane na 

siłę mogłyby zostać przeznaczone na inne sołectwa np. drogę w Ulasku czy Grębkach.  

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – gdyby większość wiosek zdecydowałaby się przekazać 

fundusz np. na realizacje zadania jakim jest budowa SUW w Wąsewie byłaby to 

idealna sytuacja. O wydatkowaniu funduszu nie decyduje tylko sołtys i członkowie 

rady, ale wszyscy mieszkańcy, więc trudno jest przewidzieć, czy mieszkańcy Grądów 

zdecydują się na przeznaczenie funduszu np. na drogę w Grębkach czy w Ulasku.  

Radny Powiatowy Grzegorz Nadratowski – inicjatywa dot. funduszu sołeckiego 
powinna wypływać od strony sołtysów i powinna być wzięta pod uwagę przez 
sołtysów. Wyodrębnienie funduszu spowoduje np. niezrealizowanie bardziej 
kosztownej inwestycji Poparł pomysł radnego Piskowskiego by opinię w tej sprawie 
wyrazili także sołtysi.  
Pani Sekretarz Barbara Trojanowska wyjaśniła dodatkowo przed głosowaniem, że 

petycja, która wpłynęła do Rady Gminy została przekazana przez Przewodniczącego 

rady Gminy do właściwej Komisji czyli do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Stanowisko w tej sprawie zostało wypracowane na wspólnym posiedzeniu komisji. 

Zgodnie ze Statutem komisja ta miała obowiązek przygotować projekt uchwały. Pani 

Sekretarz wyjaśniła, że przedstawiony projekt nie jest projektem uchwały wójta tylko 

projektem uchwały Komisji do spraw Skarg, wniosków i petycji, który zgodnie ze 

statutem musi być poddany głosowaniu.  

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.41.2019 

w sprawie nie wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego. 



Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
6 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 6 radnych głosowało za nie przyjęciem 
uchwały, 2 radnych wstrzymało się od głosu.  
Uchwała nie została podjęta z uwagi na nieuzyskana większość głosów. 
Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że wynik głosowania jest odzwierciedleniem 
dyskusji, gdyż część jest za funduszem sołeckim, a część jeszcze się wstrzymuje. 
Prosił o zaufanie i życzliwość w  przyjęciu argumentacji.  
 

Punkt 7.8 

Podjęcie uchwały w sprawie nie wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu 

sołeckiego na rok 2020 

Przewodniczący Rady Gminy prosiło zabranie głosu Pana Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że do końca marca Rada Gminy musi podjąć 

uchwałę o wyodrębnieniu bądź niewyodrębnieniu funduszu sołeckiego. Powiedział, że 

ustawa z dnia 21 lutego 2014 r. o funduszu sołeckim nakłada obowiązek 

podejmowania uchwały w terminie do dnia 31 marca roku poprzedzającego 

budżetowych, w której Rada Gminy nie wyraża zgody na wyodrębnienie środków 

stanowiących fundusz sołecki w następnym roku budżetowym. 

Głównym powodem podjęcia takiej uchwały jest potrzeba konsolidacji środków 

budżetowych na realizację zadań gminnych. Gmina wykonuje w każdym roku 

budżetowym najbardziej istotne z punktu widzenia społeczności gminnej zadania 

publiczne. W pierwszej kolejności wykonuje zadania inwestycyjne, które są 

dofinansowane ze środków  zewnętrznych ale również wymagają zgromadzenia 

znacznych środków pochodzących z dochodów własnych. 

W roku 2019 oraz w roku 2020 zaplanowane są do realizacji duże zadania 

inwestycyjne, więc zasadnym wydaję się zapewnienie określonych środków 

finansowych tego zadania. 

Fundusz sołecki to pieniądze w budżecie gminy zagwarantowane dla sołectw na 

realizacje przedsięwzięć, które są zadaniami własnymi gminy, służą poprawie 

warunków życia mieszkańców i są zgodne ze strategią rozwoju gminy. 

W gminie, w której funkcjonuje 32 sołectwa, wyrażenie zgody na utworzenie 

funduszu sołeckiego wiąże się z rozdrobnieniem środków, które są w wielu 



przypadkach zbyt małe w stosunku do potrzeb. Mając na uwadze możliwości 

ekonomiczne gminy i jej dochody, zabezpieczenie środków w ramach funduszu 

sołeckiego na 2020 r. byłoby niekorzystne dla dalszego rozwoju gminy. 

Za celowe uważa się wspieranie i upowszechnianie idei samorządowej, tym samym 

mimo niewyodrębnienia funduszu sołeckiego na 2020 r. będą ponoszone wydatki na 

rzecz poszczególnych wsi. 

Biorąc pod uwagę powyższe podjęcie uchwały jest zasadne. 

Głos zabrał Radny Powiatowy Pan Roman Malicki, który poparł prośbę Radnego 

Grzegorza Piskowskiego, by opinię w tej sprawie mieli możliwość wyrazić sołtysi 

poprzez głosowanie by ułatwić podjęcie decyzji przez Radę Gminy. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – głosowanie przez sołtysów jest oczywiste, gdyż 

oczekiwania zostały sformułowane na piśmie.  

Głos zabrał Radny Tadeusz Bąk – zwrócił się z pytaniem, dlaczego nie jest brany pod 

uwagę głos sołtysów? 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski powiedział, że radni 

współpracują w swoich okręgach z sołtysami. W każdej miejscowości są potrzeby, ale 

trzeba patrzeć przez pryzmat całego budżetu. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – zaproponował o przywrócenie podatku od mieszkań, 

budynków tzw. „podłogówkę”. Kwota tego podatku nie poraziłaby budżetu 

domowego, ale w całości dla gminy byłaby sporą suma do realizacji. Musimy wziąć za 

gminę wspólną odpowiedzialność.  

Powiedział, także że finansowanie budżetu szkół w takim układzie jaki jest teraz dla 

samorządu jest bardzo dużym wydatkiem. Poprosił o poparcie jego działań w 

pozyskiwaniu środków z zewnątrz. 

Sołtys wsi Grądy – Pan Ryszard Cichowski – przeprosił za wypowiedź, że radni nie 

współpracują z sołtysami. Podkreślił, że jego współpraca z radną z jego okręgu od lat 

układa się bardzo dobrze. 

Sołtys wsi Wąsewo – Pan Mirosław Cichowski – zarzucił, że nie ma współpracy z 

radną Małgorzatą Kalapetą. Wiele razy sugerował tematy, które powinny być 

poodejmowane na sesji, a nie było tak robione. 



Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski powiedział, że zarzuty pod 

adresem radnej są nie na miejscu, gdyż do pełnienia tej funkcji wybrana została przez 

całą społeczność. 

Radny Krzysztof Gałązka- zapytał o lepsze rozwiązanie, wyodrębnić fundusz czy 

zaciągnąć kredyt. 

Radny Tadeusz Bąk – zgłosił wniosek formalny o przerwanie dyskusji między Panem 

Radnym  Gałązką a Sołtysem wsi Wąsewo. 

Przewodniczący Rady Gminy poddał głosowaniu wniosek Pana Tadeusza Bąka. 

W głosowaniu wzięło udział 14radnych. 

13 radnych głosowało za przerwaniem dyskusji, 1 radny był przeciwny. 

Wniosek został przyjęty większością głosów. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.41.2019 
w sprawie nie wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego na rok 2020 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została większością głosów.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
7 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 5 radnych było przeciwnych podjęciu 
uchwały, 2 radnych wstrzymało się od głosu 
/Uchwała Nr V.41.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski zgłosił wniosek o przerwę 10 

minutową, który został poddany głosowaniu. 

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 

13 radnych głosowało za przerwą w obradach, 1 radny był przeciwny. 

Punkt 7.9 

Podjęcie uchwały w sprawie powołania Komisji Statutowej Rady Gminy Wąsewo. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk prosił o przedstawienie stanowiska, które zostało 

wypracowane na wspólnym posiedzeniu komisji Rady Gminy przez Panią Sekretarz 

Barbarę Trojanowską.  



Pani Sekretarz Barbara Trojanowska powiedziała, że w dniu 5 lutego 2019 r. na 

wniosek radnego gminy Wąsewo, rada gminy opowiedziała się za potrzebą 

opracowania nowego statutu Gminy Wąsewo. 

Statut Gminy Wąsewo uchwalony został przez Radę Gminy Wąsewo w 2003 roku. Od 

wejścia w życie wielokrotnie był zmieniany, dostosowywany do zmieniających się 

przepisów prawa. 

Statut Gminy, jako podstawowy akt prawa miejscowego określający ustrój gminy, jest 

jedną z najważniejszych uchwał obowiązujących w gminie. Ze względu na jego 

charakter uzasadnione jest, by propozycja projektu Statutu opracowana została przez 

powołaną w tym celu Komisję Statutową. 

Zgodnie z art.. 21 ust.1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. 

z 2018 poz. 994 z późn.zm.) oraz § 21 ust.2 Statutu Gminy Wąsewo stanowiącego 

załącznik do uchwały Nr VI/23/2003 Rady Gminy Wąsewo z dnia 21 sierpnia 2003 r. 

w sprawie uchwalenia statutu Gminy Wąsewo (Dz.Urz. Województwa 

Mazowieckiego 2003 r. Nr 249, poz.6547, z późn.zm) Rada Gminy ze swojego grona 

może powoływać min. Doraźne komisje do określonych zadań, ustalając przedmiot 

działania oraz skład osobowy komisji. W oparciu o ten przepis powołana zostanie 

Komisja Statutowa, której zadaniem będzie opracowanie projektu nowego Statutu 

Gminy Wąsewo. 

W wyniku głosowania ustalono, że Przewodniczącym Komisji został Pan Hubert 

Gocłowski, a Zastępcą Przewodniczącego Komisji został Pan Tadeusz Bąk. Powołana 

Komisja Statutowa Rady Gminy jest komisją doraźną Rady Gminy Wąsewo w celu 

opracowania projektu nowego Statutu Gminy Wąsewo. Termin opracowania nowego 

statutu ustalono do 31 grudnia 2019r.  

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.42.2019 
w sprawie powołania Komisji Statutowej Rady Gminy Wąsewo 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.42.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 

 



Punkt 7.10 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy Wąsewo na rok 2019. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski prosił o zabranie głosu 

Przewodniczącą Komisji Rewizyjnej Radną Annę Jolantę Kowalczyk. 

Radna Anna Jolanta Kowalczyk powiedziała, że 19 lutego 2019 r. zostało zwołane 

posiedzenie Komisji Rewizyjnej w celu opracowania planu pracy Komisji Rewizyjnej.  

Następnie przedstawiła zaplanowane terminy posiedzeń oraz ich tematykę.  

Powiedziała, że plan pracy Komisji należy traktować jako otwarty z możliwością 

bieżącego wprowadzania nowych tematów. Posiedzenia komisji mogą być rozszerzane 

o dodatkowe spotkania.  

Radny Tadeusz Bąk – powiedział, że zgodnie ze Statutem plan pracy Komisji 

Rewizyjnej powinien być przedstawiony Radzie Gminy do 15 grudnia, a został on 

przedstawiony 29 marca 2019 r. W dużej mierze powstał na wniosek Radnego 

Tadeusza Bąka.  Powołał się także na § 101 Statutu Gminy, który mówi, że do 31 

stycznia powinno zostać złożone sprawozdanie Komisji Rewizyjnej za poprzedni rok.  

Zwrócił się z pytaniem do Radnego Huberta Gocłowskiego, który w poprzedniej 

kadencji był Przewodniczącym Komisji Rewizyjnej, dlaczego takie sprawozdanie  nie 

zostało przedstawione?  

Radny Hubert Gocłowski powiedział, że ustosunkuje się  w dalszej części dyskusji. 

Radny Tadeusz Bąk – powiedział, że jest to jawne łamanie prawa, przepisów 

statutowych. 

Radny Krzysztof Gałązka – powiedział, że łamanie tych przepisów odbywało się przez 

wszystkie kadencje do tej pory. Takie sprawozdanie nigdy wcześniej nie było 

przedstawiane. 

Radny Tadeusz Bąk –wcześniej nie były składane sprawozdania, ale to nie znaczy że 

dalej ma to tak funkcjonować. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski – powołał się na § 74 Statutu 

Gminy Wąsewo i zwrócił się z pytaniem do Radnego Tadeusza Bąka gdzie jest plan 

pracy Komisji Rozwoju Gospodarczego, Planowania i Finansów, której to Pan 

Tadeusz Bąk jest Przewodniczącym? 



Radny Tadeusz Bąk- wskazane przez niego paragrafy dotyczą tylko Komisji 

Rewizyjnej. Tak jak było już wspomniane nigdy wcześniej nie były opracowane plany 

pracy dla żadnej z komisji. 

Radny Hubert Gocłowski- Komisja Rewizyjna, której przewodniczył zbierała się na 

posiedzeniach, ale głównym było posiedzenie udzielające absolutorium, więc  

bezzasadne było składanie takiego sprawozdania. Nigdy wcześniej nie było takiego 

procesu co nie przeszkadzało zarówno radnym jak i mieszkańcom.  

Radny Tadeusz Bąk – uzasadnienie, że takie sprawozdania były bezzasadne są 

niepoważne, gdyż zapisy w statucie są po to, aby były przestrzegane.  

Radny Hubert Gocłowski – przyznał rację Panu Radnemu Tadeuszowi Bąki 

powiedział, że problem ten zostanie poruszony także na posiedzeniach Komisji 

Statutowej, która została wybrana  na dzisiejszej sesji.  

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – powiedział, że wszyscy są za przestrzeganiem prawa, ale 

nie znaczy to, że jeśli w pewnej części Statut nie został zrealizowany to zostały 

złamane przepisy prawa.  

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.43.2019 
w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Wąsewo na rok 
2019 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/Uchwała Nr V.43.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 

Punkt 7.11 

Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia  długoterminowego kredytu. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski poprosiło zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że realizując uchwałę budżetową na 2019 r. 

konieczne jest zaciągnięcie długoterminowego kredytu w kwocie 2 426 000,00 zł na 

pokrycie planowanego deficytu i spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu 

zaciągniętych kredytów. 

Okres spłaty kredytu zaplanowany jest na lata 2020-2033. 



Bank, który udzieli najkorzystniejszego kredytu zostanie wyłoniony w drodze 

przetargu nieograniczonego. 

Spłata kredytu będzie następować z dochodów podatkowych Gminy Wąsewo. 

Zabezpieczenie kredytu będzie następować z dochodów podatkowych Gminy 

Wąsewo. Zabezpieczenie kredytu będzie stanowić weksel in blanco wraz z deklaracją 

wekslową.  

Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została większością głosów. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
13 radnych głosowało za podjęciem uchwały 
1 radny wstrzymał się od głosu. 
/uchwała Nr V.44.2019 w załączeniu do protokołu/ 

 

Punkt 7.12 

Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki na wyprzedzające 

finansowanie operacji pn.: „Poprawa gospodarki wodnej i ściekowej na terenie 

gminy Wąsewo”. 

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Grzegorz Jaworski poprosił o zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Wójt – Pan Rafał Kowalczyk przedstawił uzasadnienie do projektu uchwały w sprawie 

zaciągnięcia pożyczki na wyprzedzające finansowanie operacji p.n.: „Poprawa 

gospodarki wodnej i ściekowej na terenie gminy Wąsewo. 

Wójt- Pan Rafał Kowalczyk powiedział, że zgodnie z zapisami ustawy z dnia 27 

sierpnia 2009 r. o finansach publicznych (Dz.U. z 2017 r., poz. 2077), zawartymi w 

art. 89 ust.1 pkt 4 jednostki samorządu terytorialnego mogą zaciągać kredyty i 

pożyczki na wyprzedzające finansowanie działań finansowanych ze środków 

pochodzących z budżetu Unii Europejskiej. 

Pożyczkę na ten cel zaciąga się bez przeprowadzania procedury przetargowej. 

W związku z powyższym postanawia się zaciągnąć pożyczkę z budżetu państwa w 

Banku Gospodarstwa Krajowego w kwocie 1 947 415,00 zł z przeznaczeniem na 

wyprzedzające finansowanie  kosztów kwalifikowalnych operacji pod nazwą 

„Poprawa gospodarki wodnej i ściekowej na terenie gminy Wąsewo” w ramach której 

będą zrealizowane przedsięwzięcia: 



„Przebudowa i rozbudowa stacji uzdatniania wody w m. Wąsewo” i „Budowa lokalnej 

oczyszczalni ścieków, kanalizacji sanitarnej tłoczno –grawitacyjnej wraz z 

przyłączami oraz przepompowni ścieków z kablowymi liniami zasilającymi w m. 

Trynosy Osiedle”. Źródłem finansowania spłaty pożyczki będą środki budżetu Unii 

Europejskiej otrzymane w ramach przyznanej pomocy, której wysokość określa 

zawarta umowa. 

 Oprocentowanie będzie równe 0,25 stawki referencyjnej obliczanej jako średnia 

arytmetyczna wskaźnika WIBOR  3M za okres ostatnich trzech dni kwartału 

poprzedzającego kwartał, w którym uruchamiana jest transza pożyczki – na chwilę 

obecną oprocentowanie to wynosi 0,43% w stosunku rocznym. 

Uruchomienie transzy pożyczki następuje poprzez opłacenie przez bank dostarczonych 

przez Gminę do oddziału BGK oryginałów faktur. 

Płatności dokonywane są zgodnie z aktualnym harmonogramem, z zachowaniem 

określonej w umowie o przyznaniu pomocy proporcji pomiędzy kwotą środków 

własnych Gminy, a kwota przyznanej pomocy. 

Biorąc powyższe okoliczności pod uwagę, celowe jest podjęcie przez Radę Gminy 

Wąsewo uchwały w powyższej sprawie. 

Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została jednogłośnie. 
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
/uchwała Nr V.45.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 

Punkt 7.13 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Wąsewo na lata 2019-2027. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski prosił o zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk -powiedział, że okres wieloletniej prognozy finansowej 

został wydłużony o 6 lat, tj. do 2033 roku. 

Prognoza na rok 2019 została zwiększona po stronie dochodów i wydatków. 

Dochody ogółem zostały zmniejszone o kwotę 34 326,47 zł w całości są to dochody 

bieżące. 



Wydatki ogółem zwiększono o kwotę 383 962,52 zł, w tym wydatki bieżące 

zwiększono o kwotę 239 830,52 zł a wydatki majątkowe podwyższono o kwotę 

144 132,00 zł. 

Nastąpił wzrost deficytu budżetu o 418 288,99 zł i wynosi 3 348 251,18 zł. 

Planowana na koniec 2019 roku kwota długu została zmniejszona o 642 249,19 zł i 

wynosi 7 182 620,28 zł. 

Wskaźnik planowanej łącznej kwoty spłaty zobowiązań na 2019 rok, o której mowa w 

art. 243 ustawy o finansach publicznych do dochodów wynosi 4,47% przy 

dopuszczalnym 10,81%. W roku 2022 różnica między dopuszczalnym wskaźnikiem 

spłaty zobowiązań, a wskaźnikiem planowanej łącznej kwoty spłaty zobowiązań 

kształtuje się poniżej 1 pp.i wynosi 0,67 pp. 

Zmniejszono o 150 000,00 zł wartość przedsięwzięcia pn.”Przebudowa i rozbudowa 

stacji uzdatniania wody w m. Wąsewo” oraz przedsięwzięcia pn. „Budowa lokalnej 

oczyszczalni ścieków, kanalizacji sanitarnej tłoczno – grawitacyjnej wraz z 

przyłączami oraz przepompowni ścieków z kablowymi liniami zasilającymi w m. 

Trynosy Osiedle” o 500 000,00 zł. 

Zwiększono o 24 132,00 zł wartość przedsięwzięcia pn. Regionalne partnerstwo 

samorządów Mazowsza dla aktywizacji społeczeństwa informacyjnego w zakresie e-

administracji  

i geoinformacji”. 

Dodano nowe przedsięwzięcie na lata 2019-2021 pn. „Przebudowa budynku po szkole 

podstawowej na Wiejski Dom Kultury w Grądach wraz z instalacją zbiornikową  

i wewnętrzną instalacja gazu” na kwotę 1 000 000,00 zł. 

Zrezygnowano z realizacji przedsięwzięcia pn. „Budowa kanalizacji sanitarnej w m. 

Dalekie  

i Bagatele wraz z przyłączami”. 

Wydłużono do 2021 roku realizację przedsięwzięć pn.: 

 - „Budowa drogi gminnej nr 261013 W relacji Ulasek – Brudki Stare na odcinku 

1675,60m od drogi powiatowej nr 4401 W do drogi krajowej nr 60”. 

 - „Budowa drogi relacji Mokrylas – Mokrylas Kolonia obręb Mokrylas Włościański  

i Mokrylas Szlachecki”. 



Przesunięto do 2022 roku realizacji przedsięwzięć pn.: 

 - „Przebudowa drogi Wiśniewo – Grębki – Koziki Majdan”, 

 - Budowa kanalizacji sanitarnej w m. Rososz wraz z przyłączami. 

Radny Tadeusz Bąk – powiedział, że chce wystąpić z wnioskiem, aby poszczególne 

zmiany poddane były odrębnemu głosowaniu.  Nie można wszystkiego wrzucać do 

„jednego kotła”. Prosił o poddanie głosowaniu wniosku nad wyodrębnieniem 

poszczególnym zadań, a w dalszej kolejności głosowanie nad całością uchwały. 

Przewodniczący Prosiło sprecyzowanie, które zadania maja być wyodrębnione. 

Radny Tadeusz Bąk – prosił o wyodrębnieni zadania dotyczącego budowy Wiejskiego 

Domu Kultury w Grądach oraz przesunięcie finansowania budowy drogi Ulasek – 

Brudki Stare. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – przedstawił wymienione pozycje w WPF oraz określił 

ich źródła finansowania. Zachęcał Radnego Tadeusza Bąka do wycofania wniosku, 

oraz o wsparcie w podejmowaniu decyzji przez Wójta. Pan Wójt powiedział także, że 

nie ma większych  możliwości bez zaciągania kredytów.  

Radna Alina Łoniewska – powiedziała, że jest zwolennikiem zadań prorozwojowych. 

Zadała pytanie, dlaczego kosztem budowy Wiejskiego Domu Kultury w Grądach jest 

przesunięta budowa drogi Grębki, Jarząbka -  Wiśniewo. Powiedziała też, że szkoda, 

że wcześniej nie było pomysłu na stworzenie takiego miejsca dla wiosek, które nie 

mają wspólnego punktu, z którego mogliby korzystać ich mieszkańcy.  

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – nie należy interpretować tego, że jest to kosztem drogi w 

Grębkach. Jeśli chodzi o drogę w Rząśniku Szlacheckim to zadanie to jest na pierwsze 

na liście rezerwowej, a bez dotacji zewnętrznych nie damy rady. 

Radny Tadeusz Bąk-  powiedział, że jeszcze w grudniu finansowanie budowy drogi 

Ulasek – Brudki Stare przewidziane było na rok 2019, w styczniu na 2020, a teraz na 

2021. Zwrócił się z pytaniem do Pana Wójta jakie jest zadłużenie gminy na chwile 

obecną, jakie będzie wynosiło na koniec 2019 roku, a jakie na koniec 2020 roku. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk –powiedział, że przesunięcie finansowania drogi na 

kolejne lata wynika ze złożenia wniosku o dofinansowanie.  Zamierzenia były takie, że 

jeśli nie udałoby się otrzymać dofinansowania to staralibyśmy się wykonać ją z 



własnych środków. Zadłużenie Gminy Wąsewo na chwilę obecną wynosi  

4 400 000 zł.  

Radny Tadeusz Bąk – jest to znacząca informacja dla sołtysów i mieszkańców 

poszczególnych wiosek jak zadłużenie kształtuje się w poszczególnych latach. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – planowana kwota długu na koniec 2019 roku wynosi 

7 182 620,28 zł. Podkreślił, że jest to zadłużenie bezpieczne.  

Radny Tadeusz Bąk – zadał pytanie czy ważniejsze jest dla gminy budowanie dróg 

czy Wiejskich Domów Kultury. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – zarówno ważne jest budowanie dróg jak i  wykonywanie 

zadań na jakie otrzymaliśmy dofinansowanie. Nie wiemy jakie będą możliwości w 

dalszych latach, jeśli chodzi o środki unijne.  

Sołtys wsi Grądy – podkreślił, że remiza w Gradach budowana była czynem 

społecznym i nie można dopuścić do całkowitego zniszczenia.  

Radna Alina Łoniewska powiedziała, że nie jest przeciwna budowie Wiejskiego Domu 

Kultury w Gradach, ale we wsiach Ruda, Grębki czy Jarząbka ludzie tez budowali 

czynem społecznym i zadała pytanie dlaczego kosztem Grądów ma być przesunięta 

inwestycja w Grębkach? 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk – jednym z priorytetów jest w pierwszej kolejności 

wykonanie zadań z dofinansowaniem, jakie otrzymaliśmy. Decyzja o podjęciu 

budowy Wiejskiego Domu Kultury w Grądach była podjęta znacznie wcześniej.  

Radna Anna Jolanta Kowalczyk – powiedziała, że odnosi wrażenie, że poprzez 

uzyskanie dofinansowania na budowę Wiejskiego Domu Kultury w Grądach nie będą 

budowane drogi. W taki sposób nie powinniśmy do tego podchodzić. To nie jest wina 

Grądów, że nie ma remizy np. w Rudzie. 

Radny Powiatu Pan Grzegorz Nadratowski – zarzucił Radnemu Tadeuszowi Bąk, że 

manipuluje informację.  

Mieszkanka Grądów Pani Ewa Rosińska – powiedziała, że są tu po to by wesprzeć 

sołtysa w działaniach przy budowie Wiejskiego Domu Kultury w Grądach. Jest to 

ostatnia szansa dla tego budynku. 



Prezes Stanisław Kowalczyk – jest duże zainteresowanie wsią Grądy z uwagi na 

najbliższe położenie Ostrowi Mazowieckiej i jest przekonany, że ten obiekt będzie 

służył na lata.  

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski zadał pytanie Radnemu 

Tadeuszowi Bąk czy wycofuje wcześniej zgłaszany wniosek. 

Radny Tadeusz Bąk – nie wycofał swojego wniosku dotyczącego odrębnego 

głosowania. 

Radny Krzysztof Gałązka – powiedział, że jeśli zostanie zlikwidowana budowa WDK 

w Grądach to też niech zostanie zlikwidowana budowa drogi Ulasek – Brudki Stare. 

Przewodniczący poddał głosowaniu wniosek Radnego Tadeusza Bąka. 

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 

6 radnych głosowało za przyjęciem wniosku, 7 radnych głosowało za nieprzyjęciem 

wniosku, 1 radny wstrzymał się odgłosu.  

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.46.2019 
w sprawie zmiany Wieloletniej prognozy Finansowej Gminy Wąsewo na lata 2019-
2027 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została większością głosów.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
12 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 2 radnych wstrzymało się od głosu 
/Uchwała Nr V.46.2019 w załączeniu do protokołu/ 
 

Punkt 7.14 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy Wąsewo na 2019 

rok. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski prosił o zabranie głosu Pana 

Wójta Rafała Kowalczyka. 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział, że przedmiotową uchwałą został zwiększony 

budżet Gminy Wąsewo po stronie dochodów o kwotę 16 785,53 zł i po stronie 

wydatków o kwotę 435 074,52 zł. 

Proponowany jest wzrost dochodów z następujących tytułów: 

 - 5 000,00 zł – dochody z tytułu zwrotów za utrzymanie świetlic i wież w projekcie 

Przeciwdziałanie Wykluczeniu Cyfrowemu, 



 - 24791,00 zł – dotacje na oddziały przedszkolne, przedszkole i punkty przedszkolne, 

- 21 000,00 zł – dotacja z WFOŚ i GW na usuwanie azbestu z terenu gminy, 

- 27 463,53 zł – zwrot niewykorzystanej dotacji z Gminnej Biblioteki Publicznej, 

 - 200,00zł – podatek od czynności cywilno – prawnych, 

 - 50,00 zł – zwrot wydatków z ubiegłego roku; 

 - 250,00 zł – dotacje na zadania zlecone 

Nastąpił spadek dochodów o 61 919,00 zł w związku z obniżeniem części oświatowej 

subwencji ogólnej. 

Planowany jest wzrost wydatków z następujących tytułów: 

 - 100 000,00 zł – budowa dróg wewnętrznych w Rząśniku Majdan i Rząśniku 

Szlacheckim, 

 - 50 000,00 zł – przebudowa drogi gminnej w Modlinku, 

 - 120 000,00 zł – przebudowy budynku po szkole podstawowej na Wiejski Dom 

Kultury w Grądach wraz z instalacją zbiornikową i wewnętrzną instalacja gazu, 

 - 75 072,52 zł – wydatki na zakup energii w obiektach gminnych, 

 - 100 000,00 zł – remontu strażnic OSP w Brzezienku i w Mokrymlesie, 

 - 24 132 ,00 zł – dotacja na realizację Projektu pn.: :Regionalne partnerstwo 

samorządów Mazowsza dla aktywizacji społeczeństwa informacyjnego w zakresie e-

administracji  

i geoinformacji, 

 - 10 000,00 zł – remont pomieszczeń gminnych, 

 - 8 000,00 zł – remont budynków komunalnych, 

 - 23 000,00 zł – odsetki od zaciągniętych kredytów i pożyczek, 

 - 31 028,00 zł – dotacja dla Stowarzyszenia prowadzącego niepubliczną szkołę 

podstawową z oddziałami przedszkolnymi, 

 - 10 000,00 zł – refundacji dla innych gmin za pobyt dzieci z terenu gminy w 

przedszkolach na terenie innych gmin, 

 - 10 000,00 zł – wydatki na wynagrodzenie pracownika ds. funduszu alimentacyjnego 

pokrywane ze zwrotów od dłużników alimentacyjnych, 

 - 31 000,00 zł – usuwanie azbestu z terenu gminy, 



 - 250,00 zł – realizacji zadań zleconych.  
Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr V.47.2019 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia uchwały budżetowej gminy Wąsewo na 
rok 2019 
Uwag do projektu uchwały nie wniesiono. 
Uchwała po przegłosowaniu podjęta została większością głosów.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. 
13 radnych głosowało za podjęciem uchwały, 1 radny wstrzymał się od głosu 
/Uchwała Nr V.47.2019 w załączeniu do protokołu/ 

 

Punkt 8 

Przyjęcie oświadczenia zawierającego stanowiska w sprawie finansowania zadań 

oświatowych przez samorządy. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Grzegorz Jaworski odczytał oświadczenie Rady 

Gminy Wąsewo w sprawie wyrażenia poparcia dla „Listu otwartego – stanowiska 

Związku Gmin Wiejskich Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie finansowania zadań 

oświatowych przez samorządy”. 

Przewodniczący Rady poddał głosowaniu stanowisko Rady Gminy Wąsewo. 

13 radnych głosowało za poparciem stanowiska Rady Gminy Wąsewo, 1 radny 

wstrzymał się od głosu. 

                                                                Punkt 9 

Sprawozdanie z realizacji „Rocznego programu współpracy Gminy Wąsewo z 

organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 

działalność pożytku publicznego na rok 2018”. 

Sprawozdanie zostało przedstawione przez Pana Wójta Rafała Kowalczyk, które 

zostanie zamieszczone na stronie internetowej.  

                                                                 Punkt 10 

Raport z realizacji Gminnego programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w 2018 r. 

Raport przedstawiła Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej- Pani Halina 

Szuflińska. 

Punkt 11 



Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w 
Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w roku 2018. 
Sprawozdanie  przedstawiła Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej- Pani 

Halina Szuflińska. 

Punkt 12 

Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny w roku 
2018. 
Sprawozdanie przedstawiła Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej- Pani 

Halina Szuflińska. 

 Punkt 13  

Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Wąsewie za 

2018 r. przedstawiła Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej- Pani Halina 

Szuflińska.  

 Punkt 14 

Wolne wnioski i zapytania. 

Sołtys wsi Wąsewo Kolonia Ignacy Szabłowski – remont drogi w miejscowości 

Wąsewo Kolonia. 

Radny Piotr Piskowski – wspomniał  o remont drogi we wsi Wąsewo Kolonia o której 

wcześniej mówił sołtys wsi Ignacy Szabłowski, prosił też o mniejszą ilość punktów do 

obrad na sesjach. Zwrócił się z pytaniem do Pana Wójta czy zadłużenie gminy nie 

wpłynie na zamknięcie szkół? Zwrócił się z prośbą do Przewodniczącej Komisji 

Rewizyjnej o możliwość kontrolowania.  

Głos zabrał Radny Powiatu Roman Malicki – zadał pytanie w którym roku konkretnie 

powstanie droga Ulasek – Brudki Stare? 

Pan Wójt Rafał Kowalczyk powiedział ,że w 2020 roku. 

Sołtys wsi Zastawie – Pan Marcin Stepnowski – podziękowanie za wykonanie drogi w 

miejscowości Zastawie. Prosił o częściowe odmulenie zbiornika wodnego w Zastawiu. 

Zgłosił awarię znaku STOP przy P. Szabłowskim i pęknięcie drogi przy P. Trzasce. 

Prosił o zakupienie  koszy na śmieci przy przystankach.  

Sołtys wsi Rząśnik Włościański – Konrad Zalewski – prosił o wyczyszczenie 

przepustu na drodze powiatowej od ulicy Różańskiej do sklepu.  



Sołtys wsi Wąsewo Kolonia- Pan Ignacy Szabłowski  zapytał o drogę Brudki – 

Przedświt. 

 

Punkt 15 

Przewodniczący Rady Gminy podziękował za uczestnictwo w sesji wszystkim 

zebranym. 

Na tym obrady V Sesji Rady Gminy Wąsewo zakończono. 

Przewodniczący Rady Gminy zamknął obrady stwierdzeniem  „Zamykam obrady V 

Sesji Rady Gminy Wąsewo”. 

Obrady rozpoczęto o godz. 12.00, a zakończono o godz. 17.00 

 
 
Protokołowała                                                              Przewodniczący Rady Gminy 
 
Marta Radecka        Grzegorz Jaworski  
 
 
 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 


